

المكتبة المركزية

اسم الكلية: كلية التربية	القسم العلمي: علم النفس التربوي والصحة النفسية	رقم الاستدعاء:
اسم الطالب: زينب محمد شوقي البركاوي	الدرجة العلمية: الماجستير/ علم نفس تربوي	تاريخ الرسالة: 2017
<p>عنوان الرسالة: المرونة النفسية وعلاقتها بالكفاية الذاتية والمهنية للمعلمين</p>		

ملخص الرسالة:

<p>هدفت الدراسة إلى الكشف عن المرونة النفسية وعلاقتها بالكفاية الذاتية والمهنية للمعلمين. تكونت عينة الدراسة من (370) معلما ومعلمة من إدارات محافظة دمياط من معلمي المواد الأساسية (اللغة العربية- اللغة الانجليزية- الرياضيات- الدراسات الاجتماعية- العلوم) بمدارس المرحلة الإعدادية بمحافظة دمياط.</p> <p>تكونت أدوات الدراسة من مقياس المرونة النفسية من إعداد كونور وديفيدسون (2003) (تعريب وتقنين الباحثة)، ومقياس الكفاية الذاتية للمعلمين من إعداد السيد محمد أبو هاشم وفتحي عبد الحميد عبد القادر (2007) (قامت الباحثة بحساب الخصائص السيكومترية)، ومقياس الكفاية المهنية للمعلمين من إعداد عمر مغربي (2009) (قامت الباحثة بحساب الخصائص السيكومترية). توصلت الدراسة إلى وجود علاقة بين المرونة النفسية وكل من الكفاية الذاتية والمهنية للمعلمين.</p> <p style="text-align: center;">رؤوس الموضوعات ذات الصلة: المرونة النفسية - الكفاية الذاتية - الكفاية المهنية - المعلم.</p>

Center Library

College: Faculty of education	Department: Educational Psychology & Mental Health	Call No:
Author: Zeinab Mohammad Shawkey El Berkawy	Degree: Master Degree in Education / Educational Psychology	Date: 2017

Thesis Address:

Resiliency and their Relationship With Self - Efficacy and Vocational to Teachers.

Dissertation Abstract:

The study aimed to find out the relation between resiliency and both self efficacy and vocational efficacy for teachers.

The study sample consisted of 370 teachers of basic subjects (Arabic, English , Mathematics, Social Studies, Science) from Damietta directorates preparatory schools.

The study tools consisted of resilience scale by Connor and Davidson (2003), the measure of self- efficacy for teachers by Mr. Abu Hashim and Fathi Abdel Kader (2007) and the measure of vocational efficacy for teachers by Omar Maghraby (2009).

The study found that we can predict the teachers' self - efficacy and vocational efficacy through resiliency dimensions.

Key Words:

Resiliency - Self- Efficacy - Vocational Efficacy – Teacher.